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رئیس سازمان هواپیمایی کشوری صراحتا به عدم اطلاع رسانی درباره ممنوعیت آسمان در شب برخورد موشک به هواپیمای اوکراینی واکنش نشان داد

باید از ما مي خواستند آسمان را ممنوع کنیم
ماجرای فرودگاه چابهار به شورای عالی امنیت ملی کشید

دبیر اتاق مشترک ایران و عراق مطرح کرد
تبادل صادرات ۷ میلیارد دلاری

 در ۱۰ ماه اخیر
شرق: دبیر اتاق مشــترک ایران و عراق با بیان  �

اینکه برای توســعه ســهم ۲۵ درصدی صادرات 
ایــران به عــراق، بــه افزایش تعامــلات قضائی 
به منظــور افزایــش امنیــت قضائی نیــاز داریم، 
گفت: «ایجاد شعب خاص برای رسیدگی دعاوی 
حقوقــی میــان بازرگانان دو کشــور فعالیت های 

اقتصادی را تسریع خواهد کرد».
ســیدحمید حســینی با اشــاره به مناســبات 
تجاری ایران و عراق افــزود: «رفت و آمد مقامات 
ایران و عراق به دلیل پیشــینه تاریخی و وابستگی 
اجتماعی، فرهنگی و سیاسی دو کشور از اهمیت 
ویژه ای برخودار اســت و ســفر مقامات دو کشور 
زمینه ساز رفع موانع و افزایش سطح روابط ایران 

و عراق خواهد شد».
او با بیان اینکه برای توسعه سهم ۲۵درصدی 
صادرات ایــران به عــراق به افزایــش تعاملات 
قضائــی به منظور افزایــش امنیــت قضائی نیاز 
داریم، عنوان کرد: «ســفر آیت االله رئیسی به عراق 
در راستای بسترسازی مناسب برای بالابردن سطح 
همکاری قضائی میان دو کشــور بود که می تواند 
به افزایش تبادلات منجر شــود. اقدام بی ســابقه 
قوه قضائیه عراق برای ارائه دادخواست به منظور 
رســیدگی به اقدام کور آمریکا برای ترور ســردار 
سلیمانی و ابومهدی مهندس امری ستودنی بود 
و این اقــدام بی نظیر نشــان از ظرفیت بالای قوه 

قضائیه در عراق دارد».

حســینی ادامــه داد: «ایران بــرای حضور در 
بازار هــای عراق با شــرکت های متعــدد خارجی 
رقابــت دارد، این شــرکت ها با اســتفاده از جنگ 
روانــی علیه ایــران روابط دو کشــور را با اختلال 
مواجــه می کننــد، این ســفر ها به عــراق در کنار 
اســتقبال پرشــور مردم و ملاقات با مقامات ارشد 
و ســران احــزاب می توانــد این تبلیغــات منفی 
را کاهــش دهــد. حضــور آیت االله رئیســی برای 
مصاحبه با رســانه ها و حمایت از امنیت سیاسی 
و اقتصادی عراق می تواند دستاورد مناسبی برای 

ایران داشته باشد».
او افــزود: «بحــث و تبادل نظــر درخصوص 
آزادی زندانیــان و ایجــاد شــعب خــاص برای 
رسیدگی دعاوی حقوقی میان بازرگانان دو کشور 
فعالیت هــای اقتصــادی را تســریع خواهد کرد. 
برخلاف بســیاری از کشــور های که از عراق نفت 
وارد می کننــد، ایران به دلیل داشــتن منابع نفتی 
به واردات نفت احتیــاج ندارد، به همین دلیل تراز 

تجاری صادرات به نفع ایران است».
دبیر اتاق مشــترک ایران و عراق بیان کرد: «در 
۱۰ ماهــه اخیر میزان تبادلات صــادرات به حدود 
هفت میلیارد دلار می رســید، کاهش این تبادلات 
به دلیل محدودیت های ناشی از بیماری کروناست 
اما بازگشــایی مرز ها و فروکش کــردن این بیماری 
می تواند شــرایط بهتری را برای تبادلات میان دو 

کشور ایجاد کند».
او افزود: «ایران در سه گروه کالایی فراورده های 
نفتــی، پتروشــیمی، مصالح ســاختمانی و مواد 
غذایــی و تره بار در بازار عراق بی رقیب اســت اما 
افزایش تبادلات و اراده کشور عراق برای بازسازی 
زیرســاخت می تواند درخواست برای محصولات 
پتروشــیمی و مصالح ساختمانی را افزایش دهد. 
کاهــش قیمت نفــت، عراق را با کســری بودجه 
مواجــه کرد و این موضوع بــر جریان واردات کالا 
و خدمات از ایران نیز تأثیر منفی گذاشــته اســت، 
در صورت افزایش درآمد هــای ارزی عراق، ایران 
توانایی افزایش سهم خود در بازار عراق را دارد».
حســینی بیان کرد: «افزایش صادرات خدمات 
فنی مهندسی به عراق و زمینه سازی برای تولیدات 
مشــترک می تواند میزان تبادلات دو کشور را به ۲۰ 
میلیارد دلار برســاند. بحث تحریم های بین المللی 
یکی از موانع توســعه روابط ایران و عراق است و 
برداشته شدن تحریم می تواند ریسک سرمایه گذاری 
در ایــن کشــور را کاهش دهــد. امــکان ترانزیت 
ایران به عراق به داشــتن درگاه های مرزی متعدد 

می تواند ایران را در موقعیت مناسبی قرار دهد».
دبیر اتاق مشــترک ایران و عراق بیان کرد: «در سفر 
اخیر آیت االله رئیسی بحث هایی درخصوص حذف ویزا 
میان دو کشور مطرح شد و در صورت اجرائی شدن آن 
شاهد تسهیل فعالیت در حوزه فعالیت های اقتصادی 

میان تجار دو کشور خواهیم بود».

شــکوفه حبیب زاده: شرط کرده بودم که نقدها را بپرسم 
و او نیز قول داده بود پاسخ دهد. هرچند در اولین پرسش 
که به اختلاف نظر او و وزیر راه و شهرســازی اشاره داشت، 
مشاور رســانه ای او اعلام کرد که کاپیتان حق دارد جواب 
ندهد و البته یادآور شــدم که حــق دارم بگویم او جوابی 
نداده اســت. با این حــال کاپیتان تــورج دهقانی زنگنه، 
رئیس سازمان هواپیمایی کشــوری انتخاب کرد که پاسخ 
دهد. هرچند پاســخ ها لزوما به صراحت بیان نشد. در این 
گفت وگو به ماجرای سانحه ساقط شدن پرواز شماره ۷۵۲ 
هواپیمایی بین المللی اوکراین پرداخته شد و انتقاداتی که 
به گزارش ســازمان هواپیمایی کشوری وارد بود. زنگنه در 
پاسخ با اشاره به اینکه در ارائه گزارش، سازمان هواپیمایی 
کشوری بهترین عملکرد را داشته، به نکات ریز دیگری هم 
اشــاره کرد. او تأکید داشــت که حوادثی از این دست در 
کشــورهای دیگر هم رخ داده و تلویحا می گوید که ایران 
می توانســت اعلام نکند که هواپیما چگونه سقوط کرده. 
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری البته به نکته دیگری که 
پیش تر صراحتا بیان نمی شد نیز اشاره دارد. او می گوید از 
ما نخواستند که آسمان را ممنوع اعلام کنیم؛ موضوعی که 
همواره محل نقد بود که چرا هماهنگی لازم در آن شب که 
فضای سیاسی کشور متشــنج بود، برای اعلام ممنوعیت 

آسمان ایران، صورت نگرفت.
همچنین  کشــوری  هواپیمایی  ســازمان   رئیــس 
در ماجــرای فــرودگاه چابهار نیز به رسانه ای شــدن 
موضــوع نقد وارد می کنــد و اختلاف نظر منطقه آزاد 
چابهار و نیروی هوایی ارتش را کاملا تخصصی و فنی 
برمی شــمرد. او در نهایت اعلام می کند که برای حل 
مشکل، موضوع به شــورای عالی امنیت ملی رفته تا 

تصمیم گیری نهایی در این باره صورت بگیرد.
 کاپیتان زنگنــه در این گفت وگو تلاش می کند که با 
چهره نظامی خود فاصله بگیــرد، با این حال وقتی از 
او پرسیده می شود چگونه توانسته با وجهه نظامی در 
بخش غیرنظامی حضور یابــد، می گوید: «وقتی اینجا 
آمدم، با دانش آمدم نه با دســتور اما شما در هرجایی 
خدمت کنید و در هرجایی مسئول باشید، به انضباطی 
که در سیستم نظامی گری هست نیاز دارید و این اتفاق 

بستگی به خود انسان دارد».

  اولین سؤال را صراحتا درباره موضوعی می پرسم  �
که هم در رصد اخبار قابل مشاهده است و هم منتقدان 
بر آن تکیــه می کنند؛ به نظر می رســد اختلاف نظری 
هست بین شما و وزیر. ماجرا چیست؟ صحبت از این 
است که شما مورد حمایت آقای روحانی هستید، قرار 
بود فرد دیگری رئیس ســازمان شود و لحظه آخر شما 
انتخاب شدید. اینکه مداخله مستقیم وزیر را در صنعت 

هوایی می بینیم، ریشه در این اختلاف نظر دارد؟
 من با آقای وزیر، دوســتی بیش از ۳۰ ســاله دارم. من 
انتخاب آقای وزیر برای ایران ایر بودم. اولین کسی بودم که 
مورد مشــورت آقای وزیر قرار گرفتم برای اینکه چه کسی 
در ســازمان هواپیمایی کشــوری قرار بگیرد و اولین کسی 
بــودم که آقای وزیر به من گفتند امروز شــما را به هیئت 
دولت معرفی می کنم، آن هم بیش از یک ماه قبل از اینکه 
معرفی شوم. با آقای وزیر هیچ اختلاف نظری نداریم و به 
ایشــان از نظر شخصی بسیار ارادت دارم و مدیریت ایشان 
را کاملا قبول دارم. در بعضی جاها ایشــان به عنوان مقام 
بالاتر  نظراتی دارد و دستوراتی می دهد، ما از نظر تخصصی 
و فنــی بررســی می کنیم و به ایشــان می گوییم که آنچه 
می خواهــد از نظر اجرائی و فنی چگونه قابل اجراســت. 
آقای اســلامی سال ها عضو شورای عالی هواپیمایی بوده 
و در صنعت هوانوردی دست داشته اند. در شرکت صنایع 
هواپیماسازی ایران (هسا) و در وزارت دفاع؛ او کسی است 
که صنعت هوایی را کاملا می شناســد و با صنعت بیگانه 
نیست. بار دیگر می گویم بین ما هیچ اختلافی وجود ندارد 
و بدانید هیچ یک از معاونت های آقای اســلامی به اندازه 

من به ایشان نزدیک نیست.
  بسیارخب؛ برســیم به ایمنی صنعت هوانوردی.  �

به صــورت مشــخص درباره دفتر بررســی ســوانح 
هواپیمایی صحبت کنیم. نقدی از نظر کارشناسی روی 
ایــن قضیه وجود دارد که چرا باید محل بررســی یک 
سانحه هوایی در جایی مستقر باشد که خودش ذی نفع 
اســت و ممکن اســت به علت کم کاری اش ســانحه 
رخ داده باشد. شما پاســخ دهید که چرا این بخش از 

سازمان هواپیمایی کشوری مستقل نیست؟
 در دنیا به دو شــیوه به این موضوع نگاه می شــود. در 
خیلی از کشورها نهاد بررسی سوانح هوایی ذیل سازمان 
هواپیمایی کشــوری اســت اما یک نهاد مستقل است که 
زیر نظر رئیس ســازمان کار می کند. در خیلی از کشــورها 
هم مســتقیم زیر نظر رئیس جمهور اســت. از ابتدایی که 
به سازمان آمدم، آقای اســلامی دستور دادند کارگروهی 
زیر نظر وزارتخانه تشــکیل شــود و در همــه حوزه های 
حمل ونقل بتواند نظر بدهد. در این راســتا، مقرر شــد در 
هر یــک از بخش های حمل  ونقــل، نمایندگانی معرفی و 
در این کارگروه جذب شــده و زیر نظر وزیر راه و شهرسازی 
مشــغول به فعالیت شوند. من به عنوان رئیس سازمان با 

این تفکر موافقم.
  چرا این اتفاق نمی افتد؟ �

 در حال انجام اســت. سازوکار و 
ساختار آن در حال انجام است.

  اجرا چقدر طول می کشــد؟  �
بوده  همیشــه  وعده ها  چــون 

است.
 مــن کارشــناس هایم را معرفی 
وزارت  در  مجموعــه ای  کــرده ام. 
راه و ترابری تشکیل شده که باید این 
کار را عملیاتی کند. در یک سازمان 
وقتی می خواهند  وزارتخانه  دولتی 
ساختاری را بنویسند، باید جایگاهی 
را مشــخص کننــد و در ســازمان 
اداری اســتخدامی تعریف شود. از 

بعد هوایی کارشناســان معرفی شده و در بقیه ابعاد هم 
کارشناسان معرفی شده اند اما نتیجه آن را باید از معاونت 

حمل ونقل وزارت راه و شهرسازی جویا شوید.
  برسیم به ســانحه اخیر هوایی هولناکی که دی ماه  �

سال گذشته رخ داد. در سانحه ساقط شدن هواپیمایی 
اوکرایــن، به گزارش ارائه شــده از ســوی ســازمان 
هواپیمایی کشوری نقدهایی وارد شد. انتقادات مبتنی 
بر آن بود که هیچ اطلاعات جدیــدی در این گزارش 
نیامده بود و هیچ اشاره ای نیز به چرایی عدم هماهنگی 
بین سازمان هواپیمایی کشوری و نهادهای نظامی نشد. 

علت آن چه بود؟
 اینکه شــما فکر کنید اگر گزارشــی بدهیــم که بتواند 
همــه را اقناع کند، پذیرفتنی نیســت. چه کســی FDR و 
CVR هواپیما (جعبه  ســیاه هواپیما) را خوانده اســت؟  
فرانسوی ها. کانادایی ها هم ناظر بوده اند. آمریکا به عنوان 
کشور سازنده و اوکراین به عنوان کشور بهره بردار هم ناظر 
بوده اند. ما هم به عنوان کشوری که سانحه در آن رخ داده، 
در زمان خوانــش آنها حضور داشــتیم. وزیر حمل ونقل 
کانادا گفت مصاحبه   چیز جدیدی نیســت؛ بله چون شما 
اطلاعات CVR و FDR  را داشــته اید. من به جز چیزی که 
در این دستگاه بوده، چه چیزی جدیدی می توانم بگویم؟ 
هرچه هم بوده، گفته ایم. به تمام دنیا هم اعلام کرده ایم. 
گزارش بررسی سانحه هم به همه این کشورها داده ایم و 
منتظریم طبق ضمیمه (انکس) ۱۳ کنوانســیون شیکاگو، 
دو ماه تمام شــود، نظراتشان را بگویند، جمع بندی کرده و 

به اطلاع عموم برسانیم.
  منظورم فقط اطلاعات جعبه ســیاه نیســت. چرا  �

دربــاره هماهنگی هایی کــه باید در آن شــب اتفاق 
می افتاد، اما نیفتاد، هیچ داده ای وجود ندارد؟

 هماهنگی در ســطح عالی وجود دارد. در روسیه هم 
این اتفاق افتاد. آن شب هم هماهنگی بود.

  اما آسمان ممنوع اعلام نشد. �
 آسمان قرار نبوده ممنوع اعلام شود. سردار حاجی زاده 
توضیحات را کاملا دادند. اصلا مگر ســازمان هواپیمایی 
کشــوری قادر به بســتن آســمان بــود؟ باید از ســازمان 
هواپیمایی کشوری درخواست کنند، طبق قانون، سازمان 
از هیئــت دولت می خواهــد که مجوز بدهــد. جدای از 
آن، از این  دســت حوادث در دنیا چقــدر اتفاق افتاده؟ آیا 
قضیه ســقوط هواپیما در اوکراین مشخص شد؟ غرامتی 
داده شــد؟ حادثه روسیه چطور؟  اتفاقات از این  دست کم 
نیســت. متأسفانه بحثی که اکنون مطرح است، این است 
که کسانی که با نظام، حاکمیت و جمهوری اسلامی عناد 
دارند، این بحث را سیاســی کرده اند والا از نظر تخصصی، 
کار روی روال انجام می شود. هم کشورهایی که اتباعشان 
در هواپیما بوده اند و هم کشور سازنده هواپیما می دانند ما 

کارمان را حرفه ای و درست انجام می دهیم.
  این باور شخصی من اســت که اگر کاری می کنیم  �

باید بــه بهترین نحو انجام شــود؛ نمی تــوان گفت 
هواپیماهایی در کشــورهای دیگر ساقط شدند و هرگز 
اعلام نشــد، پس کار ما هم درســت است! ما همیشه 

ادعای بهترین بودن را داریم... .
 بهترین که هستیم.

  بهترین هستیم که سه روز پس از سانحه می گوییم  �
هواپیما را اشتباهی زدیم؟

 نــگاه کنید وقتی هواپیمای ایران ایر را ناو آمریکایی زد، 
چند روز بعد قبــول کردند که هواپیما را زده اند؟ چند روز 
بعد به فرمانده ناو مدال دادند؟ هر کاری نیاز به بررســی 
تخصصــی دارد و وقتی بررســی های لازم انجام شــد و 

واقعیت ها به دست آمد، با مردم در میان گذاشته شد.
  بگذریم؛ چه خبر از فرودگاه چابهار؟ اختلاف ها به  �

کجا رســید و چه زمان شاهد ساخت این فرودگاه باید 
باشیم؟

 برخی از دوســتان این مســئله را رســانه ای کرده اند؛ 
درحالی که یک مسئله فنی و تخصصی است. باید از نظر 
تخصصی بررســی شــود، فرودگاه مجوزهای خودش را 

بگیرد و بر اساس مجوز کار انجام شود.
  در حال حاضــر این فــرودگاه مجوزهــای لازم را  �

دریافــت نکرده که نیروی هوایی ارتــش جلوی کار را 
گرفته است؟

 ســاخت فرودگاه که اصلا به ارتش ربط ندارد. ارتش 
می گویــد شــما در منطقه ای که زمینــش متعلق به من 
است، این کار را می کنید. مجوز ساخت فرودگاه را سازمان 
هواپیمایی کشــوری صادر می کند؛ یعنی جایی را بررسی 
کرده و می گوینــد می خواهیم اینجا فرودگاه بســازیم. از 
نظر اقتصــادی و اجتماعــی چک می کنند کــه آیا مردم 
آن منطقــه می توانند ســوار هواپیما شــوند؟ بعد از نظر 
زمین شناسی بررســی می کنند که مشکلی وجود نداشته 
نباشــد. بعد در کمیته هوافضا باید مشخص شود از نظر 
زمین، هوا و زیر  زمین مشــکلاتی برای امنیت کشور ایجاد 
نکند. در حال حاضر، مشــکلی که وجــود دارد مربوط به 
مجوزی است که در کمیته هوافضا برای فرودگاه چابهار 
صادر شــده و با جایی که اکنون پروژه در حال اجراســت، 

مغایرت دارد.
  پس شــما تکذیــب می کنید که علــت مقاومت  �

نیروی هوایی ارتش در برابر ســاخت فرودگاه چابهار، 
از دست رفتن انحصاری اســت که فرودگاه کنونی در 

اختیار دارد؟
 از نظــر من بحث تکنیکی و فنی مطرح اســت. آنچه 
کمیتــه هوافضا تصویب کرده، با چیــزی که در حال اجرا 
بوده، مغایرت دارد. اکنون در حال رایزنی هستیم که ببینیم 
چطور می شود این مغایرت را حل کرد. قرار است جلساتی 

در شورای عالی امنیت ملی انجام شود.
  شــما تضاد منافع در صنعت هوانــوردی را تا چه  �

انــدازه می دانید؟ فرضــا اکنون بازرس هایــی را در 
بخش های مختلف ســازمان داریــم و درعین حال که 
وظیفه مشخصی دارند، مســتخدم جایی هم هستند. 
این مسئله از این زاویه که نتوانند به وظیفه خودشان 
عمل کنند، ایجاد مشــکل نمی کند؟ در این زمینه چه 

اقداماتی انجام داده اید؟
 قانون این چارچوب را مشــخص می کند. اگر کسی در 
هر ســازمانی، کارمند باشــد و در جای دیگری کار دیگری 
انجام دهد، اگر مغایرت با قانون داشته باشد که نهادهای 
نظارتــی یقه مــا را می گیرند. منکر اینکــه می فرمایید در 
بعضی جاها ممکن است نواقصی باشد، نیستم. ما دنبال 
رفع مشکلات هستیم. همه مدیرانی که قبل از من بودند و 
بعد از من خواهند آمد، دنبال ارتقای این سیستم هستند. 
ما هم دنبال رفع مشکلات در حد بضاعت هستیم اما اگر 
کاری خلاف مقررات باشد، یقینا نهادهای نظارتی برخورد 

لازم را خواهند کرد.

نگاهی  کاموتــک  شــرکت  �   به 
داشته باشــیم. این شرکت دقیقا 
برخی  می کنــد؟  فعالیتــی  چــه 
منتقدان بــر این باورنــد که این 
برخی  جدی  همکاری  با  شــرکت 
سازمان  در  به ویژه  ارشد،  مدیران 
خصوصی  بخــش  و  هواپیمایــی 
ایجاد شــد و نمایندگی انحصاری 
برخی از فعالیت های هوانوردی را 
نیز در این بخش در دست گرفت. 
که  نقدهای فراوانی وجــود دارد 
این شرکت موجب فساد در بخش 
هوانوردی شده است. نظر شما در 

این زمینه چیست؟
 ذهنیت جناب عالی و کســانی 
که درباره کامو تک ســخن می گویند، بــه دلیل پرونده ای 
است که برای شــخصی ایجاد شده و اشتباه است. اولین 
شــرکتی که کامو تک را ایجاد کرد و از سازمان هواپیمایی 
کشوری مجوز گرفت، شــرکت هواپیمایی معراج بود که 
گفتند برای تعمیر و نگهداری باید برنامه داشــته باشیم. 
درنتیجه ســدی ایجاد شــد. قبل از اینکه این ســد عمق 
زیادی پیدا کند، سازمان به همه شرکت ها کامو داد و همه 
شرکت ها در حال حاضر کامو دارند. کامو چیزی نیست که 
بــه آن بتوان بخش خصوصی اطلاق کرد؛ بلکه شــرکت 
کامو تک که در معراج است، صد درصد سهامش متعلق 
به معراج اســت. شــرکت های ایران ایر، ماهان، زاگرس، 
اطلس و پارس اکنون همــه کامو دارند. کامو را به عنوان 
یک شــرکت خصوصی در اذهان جا انداخته اند. اکنون در 
هیچ جای ایران شرکت مستقلی به اسم کامو نداریم. کامو 

در دل یک شرکت دیگر است.
  پیش ازاین فعالیت های ایرتاکسی ذیل هواپیمایی  �

بازرگانی بوده اســت و به تازگی اعلام  شــده است که 
این رده فعالیتی به هوانوردی عمومی منتقل می شود. 
فعالان این صنعت می گویند با پیوستن دوباره آمریکا 
به برجام، امکان برخورداری از معافیت های برجامی 
در این حوزه برای توسعه ایرتاکسی و بیزینس جت مهیا 
می شد؛ ولی اقدام اخیر ســازمان هواپیمایی کشوری، 
واردات بی حاشــیه را به مخاطره می اندازد. نظر شما 
دراین باره چیســت و انگیزه های سازمان از بازتعریف 

هوانوردی عمومی چیست؟
 مرحوم مطهری می گفت قطار تا ایســتاده کسی کاری 
ندارد و وقتی حرکت کند، بچه ها سنگ می زنند. هر کاری 
در ابتدا موافقــان و مخالفانی دارد. ما در شــورای عالی 
هواپیمایی یک تقسیم بندی را برای شرکت های هواپیمایی 
در نظــر گرفتیم. تجــاری، منطقه ای، چارتری، متوســط 
و شــرکت های هواپیمایــی ای که کمتر از ۲۰ نفر مســافر 
جابه جا می کننــد. این زیر ۲۰ نفــر می تواند بیزینس جت 
باشد یا هوانوردی عمومی و منافاتی با هم ندارند. یک نفر 
می تواند هواپیمای دونفره یا بیزینس جت داشــته باشد و 
کرایه دهد. بنابراین همه  چیز به برنامه اقتصادی و توجیه 
اقتصادی فرد بازمی گردد که می تواند برای دریافت مجوز 

از سازمان اقدام کند.
  گفته می شد احتمالا بهمن  ماه اولین هواپیمای  �

کوچک ذیــل هوانوردی عمومی آغــاز به کار کند. 
اکنون وضعیت برنامه هوانــوردی عمومی در چه 

مرحله ای است؟
 فعلا تعدادی از سرمایه گذاران در استان های مختلف 
به مسئولان استانی درخواست کرده اند که این کار را انجام 
دهند. این پروسه در حال انجام است؛ اما من چنین وعده ای 

نداده بودم و تاریخ دقیق را نمی توانم فعلا بگویم.
  به مرکز علوم و فنون هم اشاره کنید که منتقدان به  �

آن اشــاره دارند و می گویند وقتی این مرکز، گام های 
نخستین را برمی دارد، نمی توانیم شاهد خروج بخش 
دولتــی در فعالیت بخش خصوصــی در هوانوردی 
عمومی باشــیم. به عنــوان رئیس ســازمان نظرتان 

چیست؟
 دولت امکاناتی از گذشــته دارد. در دانشــکده علوم و 
فنون یک عــده آموزش خلبانی می دیدنــد. من به عنوان 
رئیــس ســازمان، درصدد هســتم در دانشــکده صنعت 
هوانوردی، رشــته خلبانــی را هم بگذاریــم که یک عده 
اینجا آموزش ببینند. شــاید همه  کسانی که بضاعت مالی 
دارند، نتوانند آموزش ببینند. خیلی از خانواده ها به سختی 
برای آموزش فرزندشــان پول تهیه می کنند. قطعا بخش 
خصوصی ایــن کار را نمی کند؛ اما دولــت توان رقابت با 
بخش خصوصی را دارد. بخش خصوصی دســتش بازتر 
اســت و می تواند کارهــای بزرگ تری کند و ســازمان هم 
بر اســاس اصل ۴۴ و تکالیفی که دولت مشــخص کرده 
و قوانینــی که مجلــس تصویب کرده، موظف اســت به 
بخش خصوصی تسهیل گری کند که بتوانند فعالیت های 
اقتصادی شان را انجام دهند. من فکر نمی کنم چیزی برای 

نگرانی وجود داشته باشد.
  شــما از نیروی هوایی به بخش تجــاری آمده اید.  �

همیشه بحث بوده کسی که با بالاترین ریسک فعالیت 
می کرده، متولی بخشــی اســت که باید با پایین ترین 
ریســک و بالاترین امنیت برای مشــتریان کار کند. به 

نظرتان این تضادی در فعالیت هایتان ایجاد نمی کند؟
 سابقه من مشــخص اســت. من یک ایرلاین درست 
کــردم، وضعیت آن ایرلایــن اکنــون در مملکت چطور 
است؟ بالاخره یک برند است. بعد به ایران ایر منتقل شدم. 
وضعیت ایران ایــر در دورانی که من بــودم چطور بود؟ 
عملیات حج چطور انجام شــد؟ اولین باری در تاریخ بود 
که عملیات حج فقط به وسیله ایران ایر انجام شد و اولین 
بار بود که نه تنها تأخیر نداشتیم بلکه تعجیل هم داشتیم. 
این اتفاق بــا همکاری بچه ها در همه ســطوح و لطف 
خــدا بود؛ اما من این همدلی را ایجاد کردم. در شــرکتی 
هم که تأســیس کردم، بــه همین صورت بــود. بالاخره 
هرکس روحیاتی دارد. من شما را به عنوان رسانه ناظر بر 
عملکرد مسئولان می شناسم. در مدتی که من اینجا بودم، 
با گذشــته ها فرقی نکرده؟ این فرق مثبت بوده یا منفی؟ 
درنتیجه این به ذات افراد بستگی دارد. بله، نظامی بودن 
درست اســت که بنده خلبان جنگنده F-4  بودم، معلم  
خلبان بودم، خلبان جنگنده میگ-۲۹ بودم، زمانی بغداد 
را بمباران کردم و صدام، هفت نفر از فرماندهان پدافندش 
را اعدام کرد. من آن زمان در آن قالب کار می کردم. وقتی 
اینجــا آمدم، فرهنگ و ادبیات اینجا را پذیرفتم و با دانش 
آمدم، نه با دستور. متوجه شــدم که در اینجا چه چیزی 
باید انجام شــود؛ اما شما در هر جایی خدمت کنید، و در 
هر جایی مســئول باشــید، از پایین ترین تا بالاترین رده، به 
انضباطی که در سیســتم نظامی گری هست، نیاز دارید و 

این اتفاق بستگی به خود انسان دارد.

سند کمپانی  خودرو  رانا TU5  رنگ سفید روغنی 
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